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 ملخص الرساله أو الأطروحه:

ر ال تعدد  ه   الع لجا التغليلا الهر جا  تيلجا ترتيب ار  ن تيليتين  ن تييل ت صةةةةةةةةةةةةل  الي ق ب سةةةةةةةةةةةةتجدا  ل  ذ  ه ين يت ل ار فجا في  لميا   فا  ن  ل ب العسةةةةةةةةةةةةا الة تغديد الميا تاذجا ال ج ه ال   ار تهدف هذه الد
سةا في ال ز  الشة  لي  ن ار  ا. تي   لميا الدالل ت ك   ت  تمبيق الل ذ ا ال ي ك ج ئجا لتغديد ت اير  ز   ج ه الفجضة ل ت البرقيجا    ال ج ه ال  فجا لتغديد السةغل ت ال ي كج ج ئجا تشة ب     الغل   ال ا لجاالتفضةي  ب ل

ج ص تك قلي  رس بج ت الفجضجا  الرقغجا  البغرقا. تلكش  رس بج ت العصر الرب عي بشك الرب عي  ا  ال سا رس بج ت العصرار لميا الد  . تامي2ك   1801 غ فظا  جس ن شرق لهر د لا  ت تد علة  س غا 
( اعت  دا جرائحال  فجا اسةةةةتجد ت ا  ن  ع   ت  لميا تاذجا ال ج ه   ال لميا. لتغديد ااز في بيجا ا   تت ا د تغت غم    ن رسةةةة بج ت العصةةةةر الرب عيران ق  ايار غسةةةةن علة الجح الغد دي بين الع ال يدادجا  ب ي

في  ن ال  ئياز كا فا البز   الس ك ال شب  للجالتربا، الام   الارضي    لل لميا   فرة البج ل ت. ش لت ال ع   ت ال ستجد ا الارتف ع عن  ست ى سمح البغر،  ي  الارض، ليا ل  جا ال لميا، علة الظر ف ال غلجا
رقيا التغلي  ال ج ه ال  فجا. استجد ت م ت اب رار  ت اجتب ت الغيلجا  بج لار   ص ر الاق  ر الصل عجا  الزق ئح هذه ال ع   ت ب ستجدا  بج ل ت  تل عا  اار غضرت ج .ال لميا ب لاض فا الة الع ق الة ال ج ه ال  فجا

ال ستلت ا  الصل عجا بيل   استجد ت مرقيا ترتيب التفضي  ب لتش ب     الغل   ال ا لجا لتغديد ا ل ج ت هذه ال ع   ت. قج  الا ل جا ك  ع    علة  ش رق  التاذجا ن ال ع   ت  التي تعكس ت ايراز الهر ي لاي  د ا  
الصل عجا: قلي   دا، قليلا،  ت سما، ع لجا  ع لجا  دا.  ن الل غجا ال ك لجا،  ل ش رق  التاذجا   ئ ته   ن هذه المرقيا استجد ت لتغديد الميا تاذجا ال ج ه ال  فجا  التي قس ت بدر ه  الة ج س اصل ف  ن غيث

 2ك   380سا   ار س غا  لميا الد  ال تبيجا  ن  از ا   الا  .(% 239ك   730اليلي   دا اغت   س غا  –الع لي  داً ( اليلي   –سا(، بيل   اغت  اللم ق الع لي ار  ن  س غا  لميا الد % 40 ف ن لم ق ال  ئ ا
% اي  76ال سةةتجد  تصةة  الة  سةةا ت   ع يرته  ب سةةتجدا  مرقيا  لغلي الجصةة ئص ال قارة  قد اابتت هذه المرقيا ب ن دقا الل  ذ ار  ئج الدال ت سةةح. لت 2ك   700%( فيد شةةاله  اللم ق (  سةة غا  21اي غ الي 
 عيل ت  ج ه سةةمغجا. ت  تيسةةج  عيل ت ال ج ه ال  فجا 3عيلا  ج ه   فجا    15سةةا، ت       تغلي  ار البرقيجا في  لميا الد الهيدر كج ج ئجا لل ج ه ال  فجا   ج ه الفجضةة ل تسةةا الجصةة ئص ار تلبقي  يد. لد ال  ل  ذ 

علة  رتسةةةةةةةةةةة  ب يبر. ت  اجضةةةةةةةةةةةً  تم قر ل   ين  ي كج ج ئين ل غ ك ة ت اير  ج ه الفجضةةةةةةةةةةة ن  لة ل عجا  ن ال ج ه ب لاعت  دفجا للعيل ت  اار  ج  اعت  داً علة ال  اق  ال ابل  اً علة لت ئج التغلي  الكج ج ئجا الة ا ث    
ال ج ه ال  فجا ال جتلفا. بيلت لت ئج الل  ذ    ج ال لميا. الل  ذ  الا   اسةةةةةتجد  ل غ ك ة تف ع  ال ج ه    الك لسةةةةةيت  الا لي اسةةةةةتجد  كل  ذ   ز  بين ال ج ه السةةةةةمغجا      ال ترشةةةةةغا علة ل عجا ال ج ه ال  فجا في

 تقار سلبً  علة ل عجا ال ج ه ال  فجا في ال لميا. ال ي كج ج ئجا ب ن ال ج ه ال ترشغا س ف تس ه  في تغسين ل عجا ال ج ه ال  فجا  لا
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Abstract of the Thesis: 

This study aims to identify the groundwater recharge potential zones in an arid region of southern Iraq using a hybridization model of two multi-
criteria decision making techniques termed as AHP-TOPSIS (the first refers to the analytical hierarchy process and the other is the technique for 
order of preference by similarity to ideal solutions). Geochemical modeling scheme also applied for determining the effect of mixing of flash 
flood water with groundwater to define the resulting hydrochemical facies. The study area locates in the northern part of Maysan Governorate 
east of Tigris River and extends over an area of (1810 km2). The study area is almost covered by Quaternary sediments such as fluviatile, 
lacustrine, and aeolian. The tertiary formations, more specifically, Mukdadiya and Bai Hassan exposed only on the Iraq – Iran border and placed 
under the Quaternary rocks in the remaining parts of the study area. Eight factors are used to delineate groundwater recharge zones based on 
the local conditions and data availability. The factors used are elevation, slope, lithology, soil, land cover, drainage density, aquifer saturated 
thickness and groundwater depths. The used factors are prepared using different data sources such as remotely sensed imagery, field survey, 
and borehole testing reports. The AHP is mainly used for deriving factor weights that reflect the contribution of each factor in the siting of 
groundwater recharge project while TOPSIS is used to rank the alternatives. The ranked values of TOPSIS are used to map the artificial recharge 
zone and classified into five classes: very low, low, moderate, high, and very high. The very low – low suitability classes extent over an area of 
about 730 km2 (40% of the study area). In contrast, the high – very high classes cover an area of 700 km (39%). The remaining parts of the study 
area (380 km2, 21%) are covered by moderate class. The result is validated using the relative operating characteristic curve. This validation test 
revealed a prediction accuracy of 76% (good predictive model). 
To study the hydrochemical characteristics of groundwater and flash flood water in the study area, fifteen groundwater and three surface water 
samples were collected and analyzed. The analyzed groundwater samples were classified into three main groups according to geographical site 
and two main type water based on a Piper’s classification Diagram. Two Geochemical models were used to simulate the quality of the infiltrated 
flood water into the groundwater aquifer. The first one was carried out on the reaction of the flood water with calcite, and the second on a mixing 
model between the groundwater of different groups and infiltrated water. The geochemical models show that the infiltrated water will improve 
of the groundwater quality. In contract this infiltrated flood water will not negatively affect the groundwater in the study area. 

 


